
پای��ان نیم فصل  
شیوا نوروزی
    گفت وگو

لیگ برتر فوتبال 
بانوان یک رکورد 
منحصربه فرد برای فوتبال ایران به همراه داشت. 
زهرا خواجوی که این روزها نامش در رس��انه ها 
حسابی مطرح شده، همان دروازه بانی است که 
953 دقیقه دروازه اش را بسته نگه داشت و رکورد 
کلین شیت فوتبال کشورمان را شکست. گلر 20 
ساله تیم وچان کردستان در گفت وگو با »جوان« 
ابراز امیدواری کرد مس��ئولان توجه بیشتری به 

ورزش بانوان داشته باشند. 
شکس�تن رک�ورد کلین ش�یت خب�ر 
خوشحال کننده ای  برای فوتبال بانوان بود. 

انتظار رسیدن به این رکورد را داشتید؟
خدا را شکر می کنم که با شکس��تن این رکورد 
باعث شدم فوتبال بانوان در کنار فوتبال آقایان 
دیده شود. امیدوارم از حالا به فوتبال بانوان نگاه 
ویژه ای  شود. در این فصل لیگ برتر توانستم 10 
هفته متوال��ی دروازه تیمم را بس��ته نگه دارم و 
هیچ گلی نخورم. در دی��دار هفته یازدهم با تیم 
ش��هرداری بم بازی داش��تیم و تا دقیقه 53 هم 
گلی دریافت نکردیم. اینگونه بود که بالاتر از پیام 
نیازمند )دروازه بان سپاهان( قرار گرفتم و رکورد 

کلین شیت ایران را جابه جا کردم.
با اینکه رکوردش�کنی کردی�د، اما در 
آخری�ن ب�ازی نیم فصل لی�گ بانوان 
دروازه تان باز شد و تیم وچان کردستان 

شکست خورد. 
در بازی آخر نیم فصل با تیم ب��م بازی کردیم و 
از آنجا که ه��م ما و هم تیم ش��هرداری بم برای 
قهرمانی نیم فص��ل می جنگیدیم بازی بس��یار 
سختی بود. متأسفانه به خاطر چند اشتباه تیم 
وچان نتیجه را به حریف واگذار کرد. با این حال 
هنوز ناامید نیس��تیم و قطع��اً در نیم فصل دوم 
برای جبران به میدان می رویم. ما هنوز هم برای 

قهرمانی لیگ برتر می جنگیم. 
گل خ�وردن بع�د از رکوردش�کنی 

ناراحت تان نکرد؟
دقیقه 53 بود ک��ه رکورد کلین ش��یت فوتبال 
کشور شکسته ش��د. البته من خودم حواسم به 
بازی بود و از خوش��حالی بچه ها بود که متوجه 
رکوردشکنی ام شدم. فوتبال یک بازی 11 نفره 
است.تمام بازیکنان هم در موفقیت ها و پیروزی ها 
سهیم هستند هم در شکس��ت ها. همانطور که 
گفتم در بازی آخر نیم فصل اشتباهاتی را مرتکب 
شدیم که به باخت  ما منجر ش��د. در جریان آن 
دیدار، دو بار از شهرداری بم پیش افتادیم، ولی 
متأسفانه نتوانستیم نتیجه را حفظ کنیم. در حال 
حاضر نیم فصل را با نایب قهرمانی تمام کردیم و 
هدفمان رس��یدن به عنوان قهرمانی است. این 
هدف با کم��ک خدا و تلاش بیش��تر بچه ها دور 

از دسترس نیس��ت. همیش��ه برای رسیدن به 
اهداف مان می جنگیم و در فوتبال تا لحظه آخر 
هیچ چیز قابل پیش بینی نیست. خیلی زود است 

که از الان در مورد قهرمانی حرف بزنیم. 
چطور ش�د که از بین این همه رش�ته 

ورزشی فوتبال را انتخاب کردید؟ 
9 ساله بودم که ورزش را شروع کردم، در ابتدای 
راه ورزشی ام هندبال بازی می کردم و ناخودآگاه 
سر از س��الن فوتس��ال درآوردم. پیش��رفتم در 
فوتس��ال خوب بود و بعد از دو سال در مسابقات 
کشوری به عنوان یکی از بهترین ها به تیم ملی 
زیر 14 س��ال دعوت ش��دم. در س��ال 93 برای 
اولین بار به عنوان بازیک��ن در تیم پاس همدان 
حضور پیدا ک��ردم. مربی تیم��م معتقد بود من 
در پست دروازه بانی استعداد دارم و به من گفت 
باید دروازه بان تیم باش��م. اوایل خیلی مخالفت 
می کردم، اما بعد از دو ماه به تیم ملی زیر 19 سال 
دعوت شدم و پس از آن  هم به عنوان دروازه بان 
در تیم های ملی زیر 23 سال و بزرگسال حضور 
داش��تم. یک دروازه بان هم باید از بعد فنی و هم 
روحی روانی قوی باشد. موفقیت در این پست به 
تمرکز بالا نیاز دارد. از آنجا که خواستن توانستن 

است من هم خواستم و موفق شدم. 
فوتب�ال بانوان ای�ران ای�ن روزها چه 

شرایطی دارد؟
فوتبال بانوان در کش��ورمان در سال های اخیر 
پیشرفت های زیادی داش��ته و شرایط نسبت به 
قبل بهتر شده است. منتها هنوز مشکلات زیادی 
دارد و برای حل این مش��کلات به توجه بیشتر 
مسئولان و رسانه ها نیاز داریم. مطمئن باشید تا 

دو، سه سال آینده اتفاقات درخشانی در فوتبال 
ملی و باشگاهی بانوان ایران رقم خواهد خورد. 

انتظ�ار ش�ما از مس�ئولان ورزش و 
فدراسیون فوتبال چیست؟ آیا میزان 
توجهات و رسیدگی ها از فوتبال بانوان 

کافی است؟
از نظر توجهات و پوشش رسانه ای  شرایط مطلوبی 
نداریم، ولی این را هم باید بگویم که وضعیت مان 
نسبت به سال های گذشته بهتر شده است. برای 
آنکه بخواهیم در سطح آسیا حرفی برای گفتن 
داشته باشیم به رسیدگی های بیشتر نیاز داریم. 
فوتبال رشته ای  پرطرفدار است و فوتبال بانوان 
ایران این پتانسیل را دارد که در سطح قاره کهن 
خوش بدرخش��د. ضمن اینکه انتظ��ار داریم به 
ورزش بانوان اهمیت بیش��تری داده شود. زنان 
ورزشکار این پتانس��یل را دارند که پرچم  کشور 
را در هر نقطه از جهان به اهتزاز درآورند و باعث 

سربلندی ایران شوند. 
از اینکه فکر و ذکر مدیران فدراس�یون 
فوتب�ال و حت�ی وزارت ورزش توجه به 
فوتبال مردان است، ناراحت نمی شوید؟

راستش دیگر به این شرایط عادت کرده ایم. البته 
نگاه فدراسیون در چند سال اخیر به فوتبال بانوان 
تغییر کرده و تیم ملی بانوان به اکثر تورنمنت ها و 
مسابقات بین المللی اعزام می شود. برای اینکه ما 
هم مثل فوتبال آقایان تمام نگاه ها را به خود جلب 
کنیم به پروسه ای  چند ساله نیاز داریم. فعلًا در 
حال گذراندن این پروسه هستیم تا دیده شویم. 

اهداف بعدی شما چیست؟
دوس��ت دارم با تیم وچان کردس��تان قهرمان لیگ 

شوم و پس از آن  هم برای لژیونر شدن تلاش می کنم. 
می خواهم در لیگ های خارجی بازی و پیشرفت کنم. 
بحث ه�ای مال�ی همیش�ه یک�ی از 
دغدغه های بانوان فعال این رشته بوده، 
با توجه به پیشرفت های اخیر تغییری 
در قرارداده�ای بانوان فوتبالیس�ت 

ایجاد شده است؟
یکی از اصلی ترین تفاوت ها بی��ن فوتبال مردان 
و زنان، تفاوت بسیار زیاد در رقم قراردادهاست؛ 
بالاترین س��قف قرارداد در فوتب��ال بانوان 100 
میلیون تومان است که چند بازیکن انگشت شمار 
در ایران هستند که با این رقم قرارداد می بندند. 
خیلی از بازیکنان هم بدون قرارداد یا با رقم های 
پایین 4، 5 میلیون تومانی بازی می کنند، آن هم 
به خاطر عش��قی که به فوتبال دارند. شرایط مان 
با تیم های مردان کاملًا متفاوت اس��ت و تمامی 
بازی ها در شهرهای مختلف را با اتوبوس می رویم! 
آنقدر هزینه هواپیما بالاست که اسپانسرها این 
هزینه ها را قبول نمی کنند. مس��افت اصلًا مهم 
نیس��ت و به ش��یراز، بم و بوش��هر هم با اتوبوس 
می رویم. بازی های لیگ روز جمعه است و بعضی 
اوقات سه شنبه عصر راه می افتیم که تا چهارشنبه 
ظهر به مقصد برسیم و گاهی هم چهارشنبه عصر 
می رویم تا پنج شنبه برس��یم و کمی استراحت 
کنیم. برای ما خستگی راه بسیار بیشتر از خستگی 
بازی هاست. متأس��فانه تیم فوتبال بانوان پاس 
همدان به خاطر نداشتن اسپانسر و مشکلات مالی 
منحل شد و در حال حاضر شهرم تنها در لیگ برتر 
فوتسال تیم بانوان دارد. خیلی دوست دارم برای 

تیم شهرم بازی کنم و نزدیک خانواده ام باشم.
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آینده درخشانی در انتظار فوتبال بانوان است

حامد قهرمانی

فريدون حسن

علیرضا سجادی فر

ترابی بهترین بازیکن آذر 
ترابی بهترین بازیکن ماه آذر فوتبال ایران براساس آرای اعضای کمیته 
انتخاب بهترین های » ورزش سه« و همچنین نظرسنجی مردمی انتخاب شد. 
ترابی بازیکن شماره 9 پرسپولیس است که در نیم فصل لیگ هجدهم با زدن 
7گل و چهار پاس گل توانسته بازی های تأثیرگذاری برای تیمش انجام بدهد. 
بازیکن 25 ساله پرسپولیس که سال گذشته از تیم سایپا به این تیم پیوست، 
روز به روز به پیشرفت خود ادامه داد و اکنون درخشش او در تیم پرسپولیس 
باعث شده که طرفدارانش او را با مسی مقایسه کنند، یعنی همانطور که مسی 
می تواند سرنوشت یک تیم را تغییر بدهد، مهدی هم با گل های سه امتیازی ای 
که برای تیمش به ثمر رسانده از عوامل موفقیت تیمش و قهرمانی اش در 
نیم فصل بوده است.  توانایی  هایی مثل حمل توپ خوب، قدرت دریبل زنی، 
فرارهای سریع و شوت های دقیق و شم گلزنی از ویژگی های برجسته فنی 
این پدیده و آینده ساز فوتبال ایران است.  این ویژگی های منحصربه فرد ترابی 
باعث شده است در تیمی مثل پرسپولیس که بیشتر از هر تیم دیگری در خط 
هافبک با ترافیک بازیکن خوب مواجه است، بتواند اعتماد گابریل کالدرون، 
سرمربی آرژانتینی این تیم را جلب کند.  ترابی علاوه بر خصوصیات منحصر 
به فردش در زمین فوتبال با گلی که به تیم پیکان به ثمر رساند و نشان دادن 
شعار » تنها راه نجات کشور=اطاعت از رهبری « روی پیراهنش، بازتاب زیادی 
در رسانه   ها و فضای مجازی داشت. این عمل ترابی در بین کسانی که اخبار 
مربوط به فوتبال را کمتر پیگیر هستند، تأثیری مثبت گذاشت و بسیاری از 
چهره های سیاسی و ورزشی کشور از او حمایت کردند.  خصوصیات اخلاقی 
و فنی بارز ترابی در زمین بازی باعث شده است از او به عنوان جوانی موفق یاد 
بشود و اگر این روند رو به رشد را همچنان ادامه بدهد، می تواند هم به لحاظ 

اخلاقی و هم ورزشی الگویی مناسب برای جوانان و نوجوانان باشد.

 اکنون فرصت مطالبه گری است
 نه نان به هم قرض دادن

زمان زیادی تا المپیک باقی نمانده و دیدار 
وزیر ورزش با رئیس فدراسیون کشتی در 
حاشیه بازدید از خانه کشتی زمان مناسبی 
برای مطالبه گری طرفین بود، نه نان قرض 
دادن به هم که وزیر با تمجید از مدیریت 
دبیر تأکید می کند در ای��ن پنج ماه اخیر 
آرامش در کش��تی ایجاد شده است. مگر 
در زمان مدیریت خادم آرامش بر کشتی 
حاکم نبود؟ آرامش حاکم بر کشتی به چه 
معناست؟ به معنای نداشتن برنامه و عدم مطالبه گری؟ در تمام سال هایی 
که خادم ریاست کشتی را برعهده داشت تمام اعزام ها منظم و بابرنامه 
انجام  می شد و هیچ مسابقه ای به دلیل مشکلات مالی لغو نمی شد، آن هم 
در شرایطی که دریافتی کشتی از وزارت آنقدرها هم نبود و پول کشتی 
را رئیس فدراسیون از اسپانسرها تأمین می کرد و حالا درست نیست در 
چنین شرایطی با برخی حرف ها برای کشتی حاشیه ایجاد شود. انتظار 
می رود رئیس فدراسیون که مدعی بود با خود اسپانسرهای قوی و پول 
می آورد و حالا مدام از بی پولی می گوید در دیدار با وزیر به جای تمجید 
از سلطانی فر دغدغه های کشتی در مسیر المپیک را مطرح می کرد و به 
دنبال گرفتن حمایت و توجه وزارت برای کش��تی گیران بود، نه اینکه 
بازدید از خانه کش��تی را دغدغه وزیر بخواند و دیگر هیچ. آیا وزیر که از 
مدیریت رئیس فدراسیون رضایت کامل دارد خواهان برنامه ریزی ها تا 
المپیک شده است؟ آیا اصلاً برنامه ای برای ارائه دادن وجود دارد؟ البته که 
نه، اگر بود کشتی گیران را برای چندرغاز روانه بازی های لیگ نمی کردند 
که دو مصدوم، آن هم از بین بهترین کشتی گیران روی دستمان بماند. 
اینها باید مطالبه گری های وزیر از فدراسیون باشد. همانطور که فدراسیون 
باید از وزیر خواهان حمایت، توجه و فراهم کردن شرایط باشد. خوب است 
که وزیر از کشتی توقع مدال داشته باشد، این توقع را همه مردم دارند، اما 
توقع ها باید اندازه حمایت ها باشد. انتظار کسب مدال دستوری نیست و 
نیازمند مهیا بودن شرایط، امکانات و حمایت مسئولان است. باید برای 
موفقیت در المپیک دس��ت به دس��ت هم داد، تلاش کرد و باید برنامه 
داشت. با این نان به هم قرض دادن ها و مطالبات دستوری نمی توان به 
جایی رسید. باید تلاش کرد و حمایت که در آن صورت کشتی می تواند 

نگین درخشان کاروان ایران در توکیو باشد.

ابراهیم جوادی

در انتظار چنین لحظه ای بودمکارشناس  کشتی
صبر کرد، صبر کرد و صبر کرد تا سرانجام عصر شنبه بغض 18 ماهه اش 
با ضربه ای که س��ریع ترین گل تاریخ برایتون در لیگ برتر انگلیس بود، 
شکست و عکس هایی که اشک می ریخت تبدیل به یکي از پرلایک ترین 
عکس های روز شبکه های اجتماعي شد. علیرضا جهانبخش حالا با این گل 
امیدوارانه تر به آینده اش در لیگ جزیره نگاه می کند تا به روزهاي خوبي که 
در لیگ هلند و پیراهن آلکمار داشت، برگردد. جهانبخش بعد از پایان بازی 
در مصاحبه ای با سایت رسمی باشگاه برایتون از انتظارش براي رسیدن به 
این لحظه صحبت کرد: »بعد از گلزنی یک احساس باور نکردنی داشتم. 
وقتی فهمیدم قرار است در ترکیب اصلی به میدان بروم، احساس خوبی 
به من دست داد، زیرا مطمئن بودم که می توانم به تیم کمک کنم. مدت ها 
برای رسیدن به چنین لحظه ای صبر کرده بودم و خوشحالم که بالاخره 
این فرصت بزرگ به من داده شد. روز فوق العاده و بدون عیب و اشکالی بود. 
کسب سه امتیاز، گلزنی من برای تیم و همچنین کلین شیت باعث شد یک 

روزه فوق العاده و رؤیایی را پشت سر بگذارم.«

همزمان با بستری 
دنیا حیدري
     حاشیه

ش��دن ت��اج در 
بیمارس��تان ب��ه 
دلیل مشکلات قلبی، زمزمه های استعفای او سر 
زبان ها افتاد و این ش��ایعه مطرح شد که داستان 
بیماری رئیس فدراسیون فوتبال و بستری شدنش 
در بیمارستان بی ارتباط با استعفای احتمالی او از 
سمتش نیست. شایعه ای که عصر روز گذشته با 
منتشر شدن خبر اس��تعفای رئیس فدراسیون 
فوتبال رنگ واقعیت به خود گرفت، درس��ت در 
روزهایی که نوک تی��ز انتقادات باب��ت ماجرای 
ویلموت��س و ق��رارداد محرمانه م��رد بلژیکی و 
همچنین جدایی دور از انتظار او متوجه فدراسیون 
فوتبال بود.حالا در حالی که انتظار می رفت مرد اول 
فدراسیون فوتبال هرچه سریع تر در این خصوص 
تصمیمی اتخاذ کند و تیم مل��ی را از بلاتکلیفی 
درآورد و پاس��خی قانع کنن��ده در خصوص این 

اتفاقات ارائه دهد، علوي س��خنگوی فدراسیون 
فوتبال خبر از استعفای تاج می دهد: »پس از حمله 
قلبی صورت گرفته در ترکی��ه و معالجات در این 
کشور، چهارشنبه گذشته تاج برای دومین بار دچار 
حمله قلبی شد که با توجه به مشکلات به وجود 
آمده و توصیه پزشکان مبنی بر دوری از استرس و 
فعالیت سنگین، رئیس فدراسیون فوتبال تصمیم 
به استعفا گرفت و مطابق اساسنامه، فعالیت های 
آتی فدراسیون توسط نایب رئیس انجام می شود.« 
اگرچه هنوز مشخص نیست پرونده های به جا مانده 
از ریاست تاج در فدراس��یون به چه شکل دنبال 
خواهد ش��د و چه کسی قرار اس��ت پاسخگوی 
اش��تباهات رئیس مس��تعفی باش��د، ولی شاید 
مهم ترین مسئله امروز این باشد که چه کسی باید 
به جای تاج بنشیند. اگرچه طبق اساسنامه فرد 
جایگزین نایب رئیس است، اما نایب رئیس اول تاج 
کفاشیان بود که به دلیل بازنشستگی مدت هاست 
از فدراس��یون رفت��ه و عدم انتخاب سرپرس��ت 
نایب رئیس اول باعث می شود کار به گزینه های 
بعدی بکشد. بهاروند هم به عنوان نایب رئیس دوم 
بازنشسته است و مشکل کفاشیان را دارد. در این 
میان از روزهاي قبل نام اسلامیان براي جانشیني 
مطرح ب��ود که او ه��م دچار مش��کل بقیه یعني 
بازنشستگي است که البته این احتمال وجود دارد 
که برای سرپرستی، بازنشسته بودن مشکل ساز 
نشود. نایب رئیس سوم همان نایب رئیس بانوان 
فدراسیون، لیلا صوفی زاده است که گفته می شود 
جانشینی تاج را نپذیرفته که در این صورت طبق 
اساسنامه یکی از اعضای هیئت رئیسه فدراسیون 
می تواند امور را به دس��ت بگیرد ک��ه در این بین 
عبدالکاظم طالقانی و فریدون اصفهانیان بازنشسته 
هستند، می ماند محمود شیعی و هدایت ممبینی 
که بازنشسته نیستند، اما شاید به دلیل نداشتن 
رأی مجمع نتوانند حتی برای اندک مدتی کوتاه 
هم که شده ریاست فدراسیون فوتبال را بر عهده 
بگیرند و به نظر می رسد تنها راه حل این باشد که 
اعضای مجمع فدراسیون تقاضای مجمع انتخاباتی 
فوری را داش��ته باش��ند، چراکه بلاتکلیف بودن 
فدراس��یون، آن هم در  این شرایط نابسامان که 
پرونده ویلموتس هنوز به س��رانجام نرسیده و 
اوضاع تیم ملی مشخص نیست، دودش به طور 

مستقیم به چشم فوتبال می رود و بس!

بازدید سلطاني فر و صالحي امیري از خانه کشتي

تکرار انتظارات زیاد وزیر

تاج استعفا کرد
انتخاب جانشین رئیس، چالش تازه فوتبال

رابطه وزیر ورزش 
شمیم رضوان

      کشتی
با دبی��ر برخلاف 
رئیس پیش��ین 
فدراسیون کشتی انگار خیلی خوب است، شاید 
چون رئیس فدراسیون کش��تی که مدعی بود 
اسپانس��رهای قوی را با خود به کشتی می آورد، 
به رغم گلایه های فراوان از بی پولی، چالشی برای 
وزارت ورزش ایجاد نکرده و انتقادهایش متوجه 
این وزارتخانه نبوده که سلطانی فر در بازدید از روند 
بازس��ازی خانه کشتی مدعی ش��ده که یکی از 
بهترین تیم های مدیریتی ورزش در فدراسیون 
کشتی حضور دارد و تأکید می کند که در این پنج 
ماه اخیر آرامش در کش��تی ایجاد ش��ده است: 
»دوری از حواشی اصلی ترین زمینه موفقیت است 
که اگر حفظ شود می تواند نتایج خوبی را به دنبال 
داشته باشد. علاوه بر آن، در این مدت تلاش خوبی 
هم ش��د و اکثر تیم ها نیز نتایج خوبی گرفتند و 
برگزار نشدن جام جهانی کشتی هم اتفاقی خاص 
بود. درکل اما باید همه تلاش ها در راستای ترویج 
ارزش های اخلاقی و اسلامی باشد. با وجود این 
باید بتوانی��م در بزرگ ترین میدان ورزش��ی که 
المپیک اس��ت، نتیجه ای در ش��أن مردم ایران 
بگیریم، چراکه با وجود کسب همه موفقیت ها اگر 
نتوانی��م در آوردگاه های بزرگی چ��ون بازی ها 
آس��یایی، المپیک، رقابت های قاره ای و جهانی 
نتیجه بگیریم، تلاش ها و موفقیت های کشتی به 
چشم نمی آید. در واقع ماحصل این تلاش ها باید 
در رویدادهای مهم ورزشی به کسب نتیجه منجر 
شود.« البته وزیر ورزش مثل همیشه که در دیدار 

با رش��ته های مختلف ورزشی مطالبه گری های 
جالب توجهی دارد، تأکید می کند که انتظار ها از 
کشتی کسب چهار مدال خوش رنگ است. اما در 
شرایطی که انتظار می رود در کنار این توقعات بالا 
بر میزان حمایت ها و توجه ها به رشته های ورزشی 
از جمل��ه کش��تی بیفزای��د ب��ا بی��ان اینک��ه 
س��ال1390درآمد حاص��ل از ص��ادرات نفت 
120میلی��ارد دلار  بود و امس��ال ای��ن رقم به 
12میلیارد تقلیل یافته، گویا قصد دارد اینگونه جا 
بیندازد که با وجود انتظارات بالا برای مدال آوری، 
نباید انتظاری برای حمایت مالی بیشتر و مهیا 
شدن ش��رایط و امکانات وجود داشته باشد. در 
حالی که حرف های وزیر با هم نمی خواند و انتظار 
م��ی رود رئیس فدراس��یون کش��تی در مقابل 
صحبت های سلطانی فر مبنی بر اینکه »بیشترین 
تخصیص ها به  رشته کش��تی داده شده، چون 
تمرکز ما روی رش��ته های المپیکی است، حتی 
اعتبار فوتب��ال هم به آنه��ا داده نش��ده و تمام 
تمرکزمان روی رش��ته های المپیکی است«، از 
منافع  کشتی گیران برای هموار کردن مسیر آنها 
تا المپیک دفاع کند، شاهد تمجیدهای دبیر از 
وزیر ورزش هستیم: »سلطانی فر همواره پیگیر 

مسائل کشتی و کشتی گیران بوده و بازدیدش 
از مراحل بازسازی خانه های کشتی نیز بیانگر 
دغدغه و علاقه مندی او نسبت به کشتی 
است.« با ش��نیدن این صحبت ها تصور 
می شود آقایان از فرصت پیش آمده برای 

نان قرض دادن به یکدیگر به��ره برده اند تا 
برداشتن گامی برای کشتی!

به صف شدن مشتریان سرمربي موفق لیورپول 
 از بارسا تا پاري سن ژرمن
 کلوپ را می خواهند! 

موفقیت های ب�زرگ لیورپول ب�ا یورگن کلوپ باعث ش�ده نام این 
سرمربي طي روزها و ماه های گذشته بیش�تر از هر زمان دیگري در 

فوتبال جهان مطرح شود.
این روزها کمتر تیمي اس��ت که خواهان مرد آلماني مرسي س��اید نباشد، 
به خصوص بزرگان فوتبال اروپا و کسانی که حاضرند براي دیدن کلوپ روي 
نیمکت تیم شان حسابي سر کیسه را هم شل کنند. کلوپ و لیورپول این 
روزها روي ابرها سیر می کنند؛ کسب قهرماني در لیگ قهرمانان اروپا و نتایج 
فوق العاده در رقابت های این فصل لیگ برتر انگلستان باعث شده هم تیم و هم 
سرمربی اش دست نیافتنی تر از همیشه به نظر برسند. با این حال بندرنشینان 
لیورپول باید حسابي از مربي کار بلدشان مواظبت کنند، چراکه غول های 
فوتبال اروپا سخت به دنبال جذب او هس��تند و می خواهند هر طور شده 
ناکامی های خود را با بهره گیری از توان فني کلوپ جبران کنند. مهم ترین 
مشتري این روزهاي کلوپ، بارسلوناست. تیمي که فصل قبل وحشتناک ترین 

ضربه ممکن را از این مربي و تیمش در لیگ قهرمانان اروپا خورد.
  جانشیني والورده 

بدون هیچ شکي هواداران بارسا حذف تیم شان توسط شاگردان کلوپ 
را تا سال ها و شاید هیچ وقت فراموش نکنند. لیورپول با هدایت کلوپ 
یک بازگشت رؤیایی داشت و باخت 3 بر صفر بازي رفت را با چهار گل در 
آنفیلد جبران کرد تا بارسا حذف و آنها در نهایت قهرمان اروپا شوند. پس 
بیهوده نیست که هواداران متعصب بارسا کلوپ را به عنوان اولین گزینه 

جانشیني ارنستو والورده انتخاب کنند.
در همین خصوص نشریه موندو دیپورتیوو هفته گذشته و پیش از دیدار برابر 
آلاوس خواهان نظرسنجی از هواداران رسمی بارسلونا در مورد آینده ارنستو 
والورده ش��د و جالب اینکه به رغم نتایج خوب بارسا با والورده در این فصل 
300 عضو تصادفی در این نظرسنجی بیشتر علاقه مند به جدایی والورده و 
استخدام یک سرمربی جدید بودند. اولین بار در تابستان و در تاریخ 22 ژوئن 
این نظرسنجی انجام ش��د و در آن مقطع حدود 65 درصد هواداران بارسا 

خواهان برکناری والورده شدند و حالا این روند افزایش یافته است.
اما نکته جالب تر این نظرسنجي پیشي گرفتن یورگن کلوپ، سرمربی 
آلمانی لیورپول از دیگر گزینه های مطرح ش��ده با 33 درصد آراست تا 
ثابت شود جدی ترین گزینه هواداران بارسلونا در صورت جدایي والورده، 
کلوپ است. البته رونالد کومان، سرمربي تیم ملي فوتبال هلند و بازیکن 
بزرگ سال های دور بارسا هم با کسب 31 درصد آرا از مقبولیت خوبي در 
بین هواداران بارسا براي سرمربیگري کاتالان ها برخوردار است، اما فعلًا 

برتري با کلوپ است.
  پاریسي ها مشتري جدید

البته هواداران بارسا تنها کساني نیستند که می خواهند کلوپ سرمربي 
تیم شان باشد. پاري سن ژرمن، قهرمان متمول فرانسه هم بی میل نیست 
که با جذب کلوپ بتواند به هدف بزرگ خود، یعن��ي قهرماني در اروپا 
دست پیدا کند. پاریسي ها که چند سالي می ش��ود با جذب ستارگان 
بزرگ فوتبال جهان در تلاش ب��راي بزرگي در فوتبال اروپا هس��تند، 
تاکنون ناموفق بوده اند و سرمایه گذاری های عظیم آنها فقط به موفقیت 
در لوشامپیونه منجر شده اس��ت. بنابراین بی جهت نیست که به عنوان 

جدی ترین رقیب بارسا براي جذب کلوپ وارد میدان شده باشند.
در این رابطه نشریه فرانسوی »Le10sport« با انتشار گزارشی مدعی 
شد لئوناردو، مدیر ورزشی تیم فوتبال پاری سن ژرمن پیش از تعطیلات 
کریسمس ملاقاتی با یورگن کلوپ داشته و بیش از یک ساعت با وی در 
خصوص احتمال حضورش روی نیمکت سرمربیگری پاریسی ها گفت وگو 
کرده است. سرمربی آلمانی تیم فوتبال لیورپول، اما پیشنهاد سرمربیگری 

پاری سن ژرمن را رد و تأکید کرده که از بودن در آنفیلد خوشحال است.
طبق این گزارش، مدیران باشگاه پاری سن ژرمن با آلگری هم مذاکراتی 
داشته اند و قصد دارند این سرمربی ایتالیایی را جایگزین توماس توخل 
در پارک دوپرنس کنند. البته آنچه از س��وابق مدیران باشگاه پاریسي 
برمی آید، این است که آنها به سادگی تسلیم نمی شوند و نهایت تلاش 

خود را براي جذب کلوپ انجام خواهند داد.

زهرا خواجوی، رکورددار کلین شیت فوتبال ایران در گفت وگو با »جوان«:

فوتبال در انتظار انتخاب درست 
استعفای مهدی تاج از ریاست فدراس��یون فوتبال خبری بود که از روز اول 
بستری شدن جناب رئیس انتظار شنیدن آن را داش��تیم اما آنچه که مثل 
همیشه باعث غافلگیری همه شده نداشتن برنامه برای جانشینی یا به اصطلاح 

خود فوتبالی  ها پلن 2 است. 
تاج دیروز استعفاء کرد  اما حالا همه معطل هستند تا جانشین او برای به دست 
گرفتن امور فدراس��یون فوتبال مشخص ش��ود و جالب اینکه هیچ کدام از 
جانش��ینان احتمالی جناب رئیس به لحاظ قانونی نمی توانند روی صندلی 
ریاست حتی به صورت موقت بنشینند. مدعیان جانشینی تاج یا بازنشسته 
هستند یا اینکه برای به دست گرفتن اوضاع رأی مجمع را ندارند و این یعنی 
ولنگاری در فدراسیونی که حتی با داشتن رئیس هم حساب و کتاب کارهایش 

چندان مشخص نبود. 
فوتبال ایران حالا شرایط پیچیده تر و تازه تری را تجربه می کند؛ شرایطی که 
به نظر می رسد وزارت ورزش نباید اجازه دهد زیاد طولانی شود. از یک طرف 
ماجرای ویلموتس هنوز تمام نشده و تیم ملی فوتبال بدون برنامه و سرمربی 
روزگار می گذراند. از طرف دیگر تیم امید باید برای بازی های حساس انتخابی 
المپیک آماده شود و از همه مهم تر اینکه امور حساس فدراسیون از قبیل مسائل 

مالی بدون حضور رئیس با مشکلات عدیده روبه رو خواهد شد. 
اینکه جوان کم تجربه ای چون ش��کوری اعلام کند امور فدراسیون را انجام 
می دهد و یا اینکه بین با تجربه  ها به رغم ظاهر آرامش��ان اختلاف وجود دارد 
اصلًا خوب نیست. بنابراین به نظر می رس��د وزارت ورزش همین امروز باید 
ترتیبی اتخاذ کند تا با برگزاری مجمع انتخاباتی زود رس تکلیف رئیس یکی از 

پرحاشیه   ترین فدراسیون های ورزش کشور مشخص شود. 
فوتبال به  عنوان یکی از تأثیرگذار   ترین رشته های ورزش کشور در بعد اجتماعی 
و حتی سیاسی با چالشی عجیب روبه رو است و چنانچه مدیریت درست نشود 
می تواند به یک بحران تازه تبدیل شود. فراموش نکنیم که برخی پالس های 
داخلی که به فیفا داده می شود باعث دخالت های بیجای این نهاد در امور داخلی 
فدراسیون شده و طبیعی است که در این شرایط حساس احتمال اینکه فیفا 
روی بحث جانشینی تاج هم بخواهد اعمال نظر کند وجود دارد. تمامی این 
احتمالات باعث می شود که وزارت ورزش با حساسیت بیشتری روی موضوع 
انتخاب جانشین تاج دقیق شود و اجازه ندهد که اولاً موضوع مشمول زمان 

شود و در ثانی جلوی سوء استفاده برخی دیگر را بگیرد. 
وزارت ورزش به عنوان متولی اصلی ورزش کشور حالا می تواند نقش اصلی خود را 
ایفا کند و اجازه ندهد که فوتبال کشور بیش از این ضربه بخورد. البته نباید فراموش 
کرد که این دخالت و اعمال نظر باید به گونه ای انجام شود که کوچک ترین بهانه ای 

به دست فیفا  یا آنها که ثبات فوتبال ایران را نمی خواهند بدهد. 
یک انتخاب شایس��ته و معقول در حال حاضر می تواند کشتی بحران زده 
فوتبال کشور را به ساحل آرامش برساند و کاری کند که فوتبال در ماه های 
حساس پیش رو بتواند نتیجه مناسب را به دست آورده و باعث شادی هواداران 

و اعتلای نام ایران شود. 


